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 المستخلص 

 

هدفت الدراسة الحالية إلى الكشف عن فاعلية استخدام استراتيجية الخرائط الذهنية في تنمية  

الثالث   الصف  تلميذات  لدى  الرياضية  اتبعت  ال المعرفة  الرياضيات.  تعلم  صعوبات  ذوات  بتدائي 

الواحدة المجموعة  تصميم  على  القائم  التجريبي  شبه  المنهج  الدراسة  .الدراسة  أهداف  تم    ،ولتحقيق 

القياس   :في وحدتي  ،إعداد اختبارين تحصيليين لقياس مستوى المعرفة المفاهيمية والمعرفة الإجرائية

يدرسن ضمن    ،( تلميذات في الصف الثالث البتدائي10وتكونت عينة الدراسة من )  .والأشكال الهندسية

الحكومية المدارس  في  التعلم  صعوبات  جدة.    ،برنامج  بمدينة  البتدائية  بالمرحلة  مدارس  خمس  في 

  (α ≤ 0.05)حصائية  الإ لة  لدالوأظهرت نتائج الدراسة وجود فروق ذات دللة إحصائية عند مستوى  

التطبيقين في  التلميذات  درجات  متوسطي  والبعدي   :بين  وجاءت    ، القبلي  التحصيليين،  للاختبارين 

كما أوضحت النتائج فاعلية استخدام استراتيجية الخرائط الذهنية    .الفروق لصالح التطبيق البعدي 

في تنمية المعرفة المفاهيمية والمعرفة الإجرائية لدى عينة الدراسة، ولم تظهر النتائج وجود فروق ذات  

ن التحصيلين، مما يشير إلى فاعلية استخدام  اريبللاخت  ،البعدي والتتبعي  :دللة إحصائية بين التطبيقين

أوصت الدراسة بتدريب معلمي   ،استراتيجية الخرائط الذهنية في بقاء أثر التعلم. وفي ضوء تلك النتائج

 ومعلمات صعوبات التعلم على إعداد الخرائط الذهنية، واستخدامها مع التلاميذ في تدريس الرياضيات.

المفتاحية: المفاهيمية  الكلمات  الإجرائية  – المعرفة  الهندسية   – القياس  – المعرفة    – الأشكال 

 صعوبات تعلم الرياضيات. –استراتيجية الخرائط الذهنية
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Abstract 

 

The current study aimed at revealing the effectiveness of using the mind maps 

strategy in developing the mathematical knowledge of third-grade female students with 

mathematics learning difficulties. The study followed the semi-experimental methodology 

based on the one-group design. To achieve the objectives of the study, two achievement 

tests were prepared to measure the conceptual and procedural knowledge for the units of 

measurement and geometric shapes The study sample consisted of (10) third-grade female 

students from five public schools in Jeddah, included in the learning difficulties program. 

The results of the study showed that there were statistically significant differences at the 

level of statistical significance (α ≤ 0.05) between the mean scores of female students in 

the pre-and post-applications of the two achievement tests, and the differences were in 

favor of the post-application. The results did not show statistically significant differences 

between the post- and follow-up applications for the two achievement tests, which 

indicates the effectiveness of using the mind maps strategy in the retention of learning 

among the sample of the study. In light of these results, the study recommends training 

teachers to prepare and use mind maps in teaching mathematics. 

Keywords: conceptual knowledge - procedural knowledge - measurement - geometric 

shapes - mind maps strategy - mathematics learning difficulties. 
 


